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 يالمسح الهندسمادةمفردات 

 المفردات الاسبوع

1 
مقدمة عن المسح الهندسي ومقياس الرسم المستخدم لكل حالة مع توضيح الطرق المختلفة 

لحساب المساحات في الحقل وتشمل: مساحات الأشكال المنتظمة، والتقسيم الى اشكال 

 هندسية منتظمة مثل المثلثات والمربعات والمستطيل وشبه المنحرف والدوائر واجزائها.

2 
وطريقة  trapezoidalاقامة الأعمدة على فترات متساوية )بطريقة شبه منحرف 

Simpson’s  لقطعة ارض على خط المسح  (، و اقامة  الأعمدة على فترات غير متساوية

 وحساب مساحاتها بكافة الطرق المبينه

3 
 . (D.M.D)ات ، طريقة مضاعف خط طول استخدام طريقة الإحداثيات  في حساب المساح

4 

الطرق المختلفة لحساب المساحات من الخارطة وتشمل : التقسيم الى اشكال هندسية منتظمة 

مثل مثلثات او المربعات أواستخدام أوراق الخطوط البيانية ، استعمال الشرائح ، استعمال 

البلانوميتر الإلكتروني لحساب المساحات )عندما تكون نقطة التثبيت داخل أو خارج الشكل (. 

طرق الحسابية والترسيمية لحساب مساحات المقاطع العرضية المختلفة الأشكال وذات ال

 الانحدارات المختلفة لسطح الأرض .

5 

حساب حجوم الكميات الترابية باستعمال قانون متوسط القاعدتين وطريقة الأسفين 

 الناقص 

لمقلع والخزان ) أوالموشوراني ( والطريقة التقريبية من المقطع الطولي وحساب حجم ا

للسدود بواسطة الخطوط الكنتورية وأجراء حسابات ورسم منحني نقل الأتربة . واستخدام 

 .  الخارطة لأجراء الحسابات اللازمة للمساحات وللحجوم بطرق مختلفة 

6 

التعرف على مسح الطرق : ويشمل طرق المسح الأرضي والمسح الجوي المتبعة لتعيين  

طريق . انواع المنحنيات الرأسية  المستخدمة في الطرق: الرموز مسار الخط المركزي لل

والمصطلحات والقوانين الخاصة بها ولحساب المناسيب عليها ) الطريقة الهندسية( ، 

والمنحنيات الرأسية غير المتماثلة )عناصرها وحساباتها ( ، حساب الكميات الترابية لمقطع 

 قعرة وانحدار ثابت  .طريق يحتوي على منحنيات رأسية محدبة وم

7 

أنواع المنحنيات الرأسية : )  المنحني المحدب و المنحني المقعر ( والمعادلة التعرف على 

الخاصة بالقطع المكافئ لحساب المنسوب ) الطريقة التحليلية ( وكيفية تسقيطها على الأرض 

فرق الجبري بين المواصفات الخاصة به من حيث علاقة طوله بمسافة الرؤية والسرعة وال –

 الانحدارين ونصف القطر المكافئ له .

8 
المنحنيات الأفقية : المنحني الأفقي الدائري البسيط ، الرموز والمصطلحات والقوانين 

الخاصة به ومواصفاته من حيث علاقة نصف قطره بالسرعةالمركبات ومعامل الاحتكاك 

 للاطارات والميل الإضافي أو ) الرفع الجانبي ( 

9 
المنحنيات الأفقية الدائرية المركبة والمعكوسة وأنواعها وحساب عناصرها واستخدامها في 

طرق المرور السريع وفي التقاطعات ، حساب إحداثيات المحطات الرئيسية والنقاط على 

 المنحنيات .

10 

الطرق المختلفة لتسقيـط المنحني الدائري البسيط وتشمل : طريقة الزوايا المماسة ) أو 

الانحراف ( باستخدام ثيودولايت وشريط أو باستخدام جهازي ثيودولايت فقط واستخدام 

الأجهزة الإلكترونية في تسقيط هذا المنحني أو بواسطة إحداثيات نقاط السيطرة ونقاط 

 المنحني ) طريقة تقنيات المواقع الحديثة ( .

 

11 

لى المماس والأعمدة على الوتر طريقة استخدام الأعمدة في تسقيط المنحنيات ) الأعمدة ع

العقبات التي تعترض التسقيط وكيفية تجاوزها  –الكبير ( وطريقة التسقيط من نقطة التقاطع 

 ) علــى القوس أو في المحطات الرئيسية او عند الإنشاء ( .

12 
 المنحنيات الانتقالية أو الحلزونية : أنواعها واستخدامها وحساباتها ) الكلوثويد والقطع

المكافئ التكعيبي والحلزون التكعيبي ( وطرق تسقيطها باستخدام الزوايا المماسة  والأوتار 

 أو الإحداثيات ، حساب إحداثيات المحطات الرئيسية والنقاط على المنحنيات .



  

13 
مشروع صغير في الطرق : أجراء الحسابات اللازمة للمنحنيات الرأسية والأفقية ) تعيين 

يب ، كيفية رسم المخططات الأفقية والمقطع الطولي للمشروع فعلي وبيان المحطات والمناس

 كافة العناصر والمحطات عليها .

14-15 

حساب مساحات المقاطع العرضية للمشروع وحجوم الكميات الترابية ورسم منحني نقل 

الأتربة وبيان عرض الحفر والردم على جانبي الخط المركزي للمشروع فعلي . المسح 

أعمال المسح الخاصة بإنشاء الدور والبنايات الكبيرة وتثبيت مناسيبها واستقامة  -شائي :الإن

الخطوط والقنوات والمجاري والأنابيب والنقل الكهربائي والخنادق الطويلة وتثبيت مناسيبها 

. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



  

 

 
Course Objective 

After studying this course the student should be able to 

 1-compute the areas of uniform and non-uniform areas and cross section . 

2-compute the volumes of earth work and water . 

3- setting out of all types of road curves ,sewers ,building ...etc. 

student 2nd .Surveying: Target Audience  

                hr Application   hr Theoretical ,22 :escriptionD  Course 

 

 

 

    

 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 



  

 
First   to Fourth week 

 

 

 
 
 

 
 
 
 



  

 

 
 
 
 
 
 
 



  

 
 
 

 
 
 
 

 
 
 



  

 
 

 
 
 
 
 



  

 
 
 
 
 

 
 
 
 
 



  

 
 

 
 
 

 
 

 



  

 

 

-    D.M.D (Double-Meridian-Distance). 

-    Map measurements. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 



  

 
Ex: measured area of a Piace of Land by division it into two triangles For First 

triangle was measured the length of the three ribs and For the second triangle 

was measured the Length of two ribs and angle between them ,Find the area of 

aPiace of land . 

 

 
 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



  

setting offset     اقامة اعمدة 
Simpson ´s method (Rule)  

 

 سيمسون قاعدة او طريقة

 

 
 



  

 
 
 
 

 
 
 
 



  

 
setting out offsets at vegulor intervals  

 متساوية غير فترات على الاعمدة اقامة
 
 

 
 

 
 خلال من متساوية غير مسافات  على الأعمدة اقامة عند المسافات حساب يمكن :ملاحظة

 مجموع طريقة عن المطلوبة المساحة ضعف على الحصول يمكن حيث الاحداثيات طريقة

 الاحداثي في نقطة كل(لEتشريق)ال احداث او (X)السيني الاحداثي ضرب حاصل

 )السابقة للنقطتين)( N) التشميل فرق أو(Y)الصادي
 

 



  



  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 



  

 
 EX :For the figure below Find the area For the Peice of land by using:  

1-DMD method  

2-Coordinates method  

 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 



  

 
 

2-Coordinates method: 

 
 
 

Measurement  Areas from a Map: 

A-. Dividing into triangles and squares. 
B. Using a graph (graph paper). 

C. Using a planimeter. 

D. Dividing the plot into slices. 

Slice width = Sum of intermediate lengths. 

A=(ab+cd+ef)*w 
E. Calculating the area using AutoCAD 

F. Using the coordinates of the corners of the plot 

 

 
 
 



  

 

below, Find the area by using D.M.D method gureFrom the Fi :h.w 

 

 

 
 

 

 

 

 



  

 

Measurement area of cross section 

 

 العرضية للمقاطع المساحات قياس

 

 

 
 

types of cross-section 

 

 

 

1. cut section 

 

 

 

Ground line 



  

2. Fill section 
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2. for a Three-level section 

 
 

 

3. for a multi-level section 
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for the slope of ground are known for Right and left center line 



  

 
 
 

 
 

 

               

 

  -If the stope for ground for extent side cross-section 



  

                 

 

 

  



  

 
 
 
 

EX: Find the Area For cross-section has elevation of Grad line 32 m and 
G.L=30m the side slop 1:3 and road! width=10 m 

 

   

 
 
 



  

 
EX:the-level section has road width =12 depth of cut d=4m In c.L., 
 depth of cut in right side dir=6m. 
 depth of cut in left side dir=10m  
horizontal distance for right Point XR=18m 
 horizontal distance for left Point XL=26m 
Find the area for the section 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 



  

the cross section  forFind the area , rule  es by using coordinatH.W 
below with considration the x-axis is M.S.I and another considration. 
that x-axis is the same Grad line 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



  

 

Fifth week 
 

Volume measurement 
 

Average End Area Formula مك ان   
، This is the simplest method for determining volumes from cross sections. It closely 

follows the theory developed for the determination of areas; in this case instead of 

offsets at constant separation (resulting in areas) there are areas at constant 

separations (resulting in volumes).  

In the figure it can be assumed that areas A1, A2 and A3 have been determined. 

Therefore, if A1 is the left end area, A2 the right end area and L the distance between 

sections, the volume is, 

 
 

 
 
 
 

 
 
 

 



  

 
 
 
 
 

 
 
 



  

EX: Nine sections were calculated areas Previously Fill see 

𝑨�𝑭�𝟏�=𝟏�𝟐�𝒎�𝟐�,𝑨�𝑭�𝟐�=𝟏�𝟖�𝒎�𝟐�,𝑨�𝑭�𝟑�=𝟏�𝟐�𝒎�𝟐�,𝑨�𝑭�𝟒�=𝟏�𝟐�𝒎�𝟐�,𝑨�𝑭�𝟓�=𝟒�𝒎�𝟐� 
cut sec𝑨�𝒄�𝟔�=𝟕�𝒎�𝟐�,𝑨�𝒄�𝟕�=𝟏�𝟏�𝒎�𝟐�,𝑨�𝒄�𝟖�=𝟏�𝟓�𝒎�𝟐�,𝑨�𝒄�𝟗�=𝟐�𝟑�𝒎�𝟐� the distance 

between ea each equal to loom find the total Volfill Fill and cut. In the figure it can 

be assumed that areas A1, A2 and A3 have been determin the be areas A1, A2 and 

A3 have been determined. 

d: the  

نات الا  يمك و . الأبعتد ثلاثى أو الأبعتد ثنتئى بشكل 

      Prismoidal Formula ل   الخرائط إعداد مكون 
  )الناقص الاسفين( الموشور انونق              ل لتتليومعتلجة  تتميز و

The Prismoidal formula is sometimes called "Simpson's Rule for Volumes", and the 

derivationis exactly the same as before . It is a modification of the End Areas 

Formula.  



  

ERD حزم يةتقوم خخححح

AS  إيرداس 

 الفضتئية للصور المتخصص التحليل بإجراء إيمتجين

 
 النمتذج خلال من ذلك و المعلومت  لإستخراج

 : Exعر يتم و ، المكتناية

It was calculated for Four Fill sections from surveying  worke the distance 

between each section is equal som It (𝐀�𝟏�,𝐀�𝟐�,𝐀�𝟑,𝐀�𝟒�,𝐀�𝟓�,𝐀�𝟕�) then it was 

survey work for addational cross section betwe the section above the distance 

was become 25m between each cross sec. (its 𝐀�𝟐�,𝐀�𝟒�,𝐀�𝟔�) to increase the 

accuracy the total volume. Find the total volume, of fill by using (Average End- 

Area Formula) and Prismoidal Formula. If knowing 

𝑨�𝑭�𝟏�=𝟒�𝟔�𝒎�𝟐�,𝑨�𝑭�𝟐�=𝟑�𝟓�𝒎�𝟐�,𝑨�𝑭�𝟑�=𝟐�𝟏�𝒎�𝟐�,𝑨�𝑭�𝟒�=𝟐�𝟖�𝒎�𝟐�,𝑨�𝑭�𝟓�=𝟑�𝟒�𝒎�
𝟐� 𝑨�𝑭�𝟔�=𝟒�𝟒�𝒎�𝟐�,𝑨�𝑭�𝟕�=𝟓�𝟐�𝒎�𝟐� 

 الأ ثنائى بشكل البيانات

 



  

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

  



  

EX: 
 calculate the volume of cut and Fill if knowning Ac=472m² Af=318m² it was by 

using the Planimeter and it was found the distance of cut area and distance of 

Fill area. Lf= 356m. Lc=324m.ats. if knowning the width of road in case cut 

equal 12m and the side slope of cut 1:2 the width of Road in case fill=10 m and 

the side slope for fell = 1:3بع. 

 رقمية خرائط إنتاج يمكن و . الأبعاد ثلاثى أو اد

 م خلال من

 

                      volume of Borrow Pits  From spot heightsكون 
  الخرائط إعداد

 بتلتتلي إيمتجين إيرداس برامج حزم تتميز و



  

 التعلم سهولة -

 

  



  

 
 الإناتتجية زيتدة -
 والمرو الدقة -

 
 
 
 



  

  الفض تيبللرئيتناةومعتل

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 



  

 
 

sixth to eighth week 

                Vertical Curves م   حزم   



  

 

 
 

  
ERDASgggfdtyy 

 بإجر إيمتجين إيرداس برامج
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Transition Curves 
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 The  Thا لإستخراج



  

hhhhe gtttttttمعلومتe  النمتذج خلال من ذلك و 
Horizontal Curves 

 
Introduction 
The establishment of figures on the ground is an important task of the field 

surveyor, not only in engineering construction but also in cadastral surveying. It 

is a relatively easy task to peg out the boundary of a rectangular concrete slab, 

but considerably more difficult to establish the location of points along an 

elevated curved freeway.This section will look at the techniques of establishing 

horizontal circular curves, however more detail will be given in later subject 

units concerned with road design and construction. إناتتج يمكن و 
 رقمية خرائط
 خلا من

  ل 
 Shown above is the geometry of the horizontal circular curve, used to connectمك

one straight line with another straight line. The two straight line segments 

(usually roads, rails or pipelines) would have bearings, the intersection angle 

being determined from the difference between the two.إعداد ون 
 الخرائط
 
 
 
 
 
 



  

Types of Horizontal Curvs 
Two Types for Horizontal Curvs 

 

 1.circular curve  

  2.spiral curve.  

 

 

 إيرد برامج حزم تتميز
  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



  

 

The Ninth to fifteenth week 
 

 



  

 

 



  

 
 

 

 
 
 



  

 
 

 

 
 
 



  

 

 
 
 
 
 
 



  

 
EX 

 
 
 
 
 
 
EX 
 

 



  

 

  
 



  

 
 

EX: 

 



  

 

 



  

 

 
 



  

 

 



  

 

 



  

 



  

 

 
 



  

 

 



  

 

 



  

 

 
 
 
 
 
 
 

 



  

Setting Out 
 
There are several methods available for establishing the location of points along 

the centre line of the engineering curve. Some of these are rarely used these 

days, the system is generally dominated by the use of coordinates as the method 

of computation, so the use of radiations from control points is common. In any 

case, all pegs and marks placed must be checked, and the preferred method for 

that is to use a different method to check from that used to peg.إيماجين س 
 بتلتتلي
-Setting Out - Offsets From The Tangent

 

سه  

 التعلم ولة

 زيتد -
 
 



  

 
 Setting out - Deflection Angles 

 الإناتتج ة

 
والمروناةومعتلجةالد -  حزم تقوم الفضتئية المرئيت  

 
ERDAS 



  

 المتخصص التحليل بإجراء إيمتجين إيرداس برامج
 الفضتئ للصور

Construction Surveys 
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 9الم النمتذج خلال من ذلك و المعلومت  لإستخراج

References عرض يتم و ، كتنايةrrr 



  

 t R Re الأبعتد ثلاثى أو الأبعتد ثنتئى بشكل  Rالبيتنات

References 

  و

-Engineering Surveying, Zeyad AL Bakr, 1989,Baghdad ,Technical Institute. إ W-م 

  Surveying for Engineers: 2th Edition Uren ,W,S, 1999-        ن

-Surveying for Engineers / J. Uren. & W.F. Price / MacMillan / London/ Britain . 1985.       

 Web sites-            ا إعداد مكون خلال

 لخرائط

ينإيمتج إيرداس برامج حزم تتميز و  بتلتتلي 
 التعلم سهولة -
 الإناتتجية زيتدة -
حزموالمروناة الدقة -  ERDAS 

 المتخصص التحليل بإجراء إيمتجين إيرداس برامج
 الفضتئية للصور
مكتنايةالنمتذ خلال من ذلك و المعلومت  لإستخراج  
 عرض يتم و ،
ثىثلا أو الأبعتد ثنتئى بشكل البيتنات   و . الأبعتد 
 رقمية خرائط إناتتج يمكن
 الخرائط إعداد مكون خلال من

 Sلمروناة برامج حزم تتميز و

 ا التحليل بإجراء إيمتجين إيرداس برامج
نم ذلك و المعلومت  لإستخراج  خ 

 
 
 
 
 
 
 
 
 



  

 
 
 
 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 


